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سیاسی

مالکی عضو کمیسیون امنیت ملی:

همه هَم و غم دولتمردان باید معیشت 
مردم باشد

سرویس سیاسی- فــدا حســین مالکی درباره 
شــرایط یکسال گذشته کشور و اقدامات مسئولان در 
ســال جدید، گفت: تقریبا در شروع کار دولت همان 
ابتدا تصمیم به حذف ارز ترجیحی گرفته شد و بعدها 
بسیاری موافق و مخالف این مسئله بودند. در مجلس 
مخالفین توجیحاتی که ارائه می کردند این بود که اگر 
به صورت تدریجی این کار صورت گیرد بهتر اســت 
و چون بخشــی از وزرا تــازه در راس کار خصوصاً 
حوزه های اقتصادی قرار گرفته بودند  برای شان محرز 
نبود اگر ارز ترجیحی حذف شــود می توانند کشور را 
بــه خصوص از نظر ارزاق و مایحتاج مردم اداره کنند 

یا خیر.
این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: نهایت نشــان داده شــد برخی از وزرای حوزه 
اقتصادی نتوانستند علیرغم این که آقای رئیس جمهور 
تاکید داشــتند کنترل و نظارت لازم را داشته باشند و 
همین امر باعث نگرانی هایی درباره تورم و گرانی بیشتر 
شد و زمینه نگرانی مردم را به وجود آورد که این مسئله 

دغدغه مجلسی ها هم بود.
وی ادامه داد: مردم در سال گذشته مطالباتی داشتن 
که انصافاً مطالبات به حقی بود و ما هم نمی توانیم آن ها 
را نادیده بگیریم. اما نمی توانیم در عملی شدن مطالبات 
داخلــی مردم نمره مثبتی به مجلــس و دولت  دهیم. 
دولتمردان و مجلسی ها می توانستند بیشتر کار و تلاش 
کنند اما چاره ای هم از آن طرف نبود اگر ارز ترجیحی 
سال گذشته حذف نمی شد باید یک زمان دیگر بالاخره 

حذف می شد تا کشور در دست انداز نیفتد. 
مالکی یادآور شــد: نکته بعدی این اســت که ما 
همیشــه یک حلقه مفقوده داشتیم که هم به سیاست 
خارجی ما ربط پیدا می کند و هم به سیاست داخلی مان 
و آن این است که ما نتوانستیم از ظرفیت های داخلی و 
موقعیت کشورمان استفاده کنیم. اگر مشاهده می کنیم 
بسیاری از کشورهای دنیا که قدرت اقتصادی شدند و 
ســطح زندگی مردم و ارزش پولی ملی شان بالا رفت، 
مهم ترین اقدام شان این بوده که از ظرفیت های داخلی 
و نیروی انسانی خودشان استفاده کردند اما ما این کار 
را نکردیم و این اصلًا ربطی به دولت سیزدهم ندارد در 

طول سال های سال این اتفاق نیفتاده است.
وی با اشــاره به این که یــک حرکت خوبی که 
صــورت گرفت این بود که مــا یک دفعه چرخش از 
غرب به شرق داشتیم، اظهار داشت: البته چرخش نه به 
معنای وابستگی که برخی از آقایان می گویند، خیر؛ بلکه 
منظور این است که ما از ظرفیت قدرت های بزرگ دنیا 
که به طور طبیعی در شرق و آسیای مرکزی قرار دارند 
نتوانسته بودیم در طول سالیان سال استفاده کنیم و در 
دولت ســیزدهم با توجه به اراده ای که ملت، دولت و 
مجلس هم در این خصوص داشتند، آمدیم اولویت اول 
را به کشورهای همسایه، منطقه و در نهایت قدرت های 
منطقه دادیم و شما مشاهده کردید تفاهم ۲۵ ساله با چین 
بسته شد. رفت و آمد های هیئت ها و قدرت های منطقه 

از تهران به بقیه کشورها شکل گرفت.
ایــن عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی افزود: کشــور ما با ۱۵ و شــاید با ۱۷ کشور 
دنیا هم مرز است، یعنی این که ظرفیت های ما بالاست 
و این ظرفیت بالا را تنها ۲ کشــور دیگر مانند  چین و 
روســیه دارند که آنها از این موقعیت استفاده کرده اند. 
البته ما هم تحت عنوان فراکسیون استان های مرزی که 
حدود ۱۳۸ نماینده مجلس در آن حضور دارند خدمت 
رئیس جمهور گزارش دادیم و ایشان هم تاکید کردند 
که این کار صورت گیرد و در حال حاضر از این ظرفیت 
استفاده می کنیم یعنی رویکرد ما به سمت کشورهای 

همسایه و منطقه بود.
وی بیان کرد: رویکرد دیگری که در دســتور کار 
دولت قرار دارد کدورت زدایی از کشورهای همسایه و 
منطقه است. حالا کدورت به هر طریقی که هست و ما 
نتوانستیم در طول سال های گذشته آن ها را رفع کنیم. 
کدورت هایی که یا با شیطنت هایی کشورهای غربی و 
صهیونیست ها بوده است و یا به هر دلیلی دیگر آسیب 
به کشــور زدند. ما ۷ سال با عربستان قطع رابطه بودیم 
حالا در بخشــی ممکن بود ما مقصر باشیم و بخشی 
دیگر آن ها، اما این تفاهم نامه ای که با عربســتان منعقد 

شد باعث تاثیرگذاری در خیلی از چیزها شد . 
مالکی خاطرنشــان کرد: تاثیر ارتباط با عربستان 
این بود که در جهان اســلام یک امیدی به وجود آمد. 

قدرت های کشــورهای اسلامی به هم نزدیک شدند. 
بــر معادلات ارزی ما در داخل تاثیر گذاشــت. برخی 
دیگر از کشورهای عربی هم به این نتیجه رسیدند که 
اگر ما در کنار هم قرار بگیریم، همه قدرت های انرژی 
و اقتصــادی که در همین منطقه هســتند، قطعا اجازه 
نمی دهند بیگانگان بیایند و شیطنت کنند و تنگی روابط 
در داخــل منطقه به وجــود بیاورند. وی ادامه داد: بعد 
از عربستان مشاهده می کنیم کشورهای امارات، لیبی، 
بحرین، مصر و خیلی از کشورهای دیگر  هم نسبت به 
این مسئله حساس شدند و تمایل دارند با ایران ارتباط 
برقرار کنند که نشــان می دهد این یک حرکت بسیار 
خوبی است که ایران علاوه بر ظرفیت های داخلی  که 
دارد، می تواند یک انسجام بین المللی در بین کشورها 
هم به وجود بیاورد. وی یادآور شــد: در قضیه شهدای 
منا عربســتان دو ویزا به ما یکی برای وزیر بهداشت و 
یکی برای معاون وزیر خارجه نداد که ما مجبور شدیم 
از کویــت خواهش کنیم برود بــرای ما ویزا بگیرد اما 
امروزه مشاهده می کنیم با این رویکرد، عربستان و ایران 
در کنار هم قرار گرفتند و می توانند بسیاری از معادلات 

را تغییر دهند.
مالکی عنوان کرد: چندی قبل مشاهده کردید یک 
مانور نظامی دریایی توسط آمریکا و برخی از کشورهای 
عربی انجام شــد که می خواستند به خیال خودشان از 
ایران زهر چشــم بگیرند اما در مقابل ایران، روسیه و 
چیــن و برخی از کشــورهای دیگر که مرحله بعدی 
اضافه می شــوند یک مانور نظامی و امنیتی در جهت 
امنیت دریا انجام دادند که بعد از آن آمریکایی ها سر و 
صدا کردند و شاکی شدند که چرا چین و روسیه مانور 
انجام دادند؟ خب عصبانی شوند، ما در منطقه خودمان 
می خواهیــم این کار را انجام دهیم. می خواهم بگویم 
سمت و سوی اخیری که پیدا شده قطعاً هم در مسائل 
داخلی تاثیر می گذارد و هم باعث می شــود ما حرفی 
برای گفتن داشته باشیم. وی درباره این که سال جاری 
برای کشــورداری چه باید کرد، گفت: به نظر می رسد 
هَم و غم همه دولتمردان باید بر معیشــت مردم باشد. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: برخی از 
دولتمردان نشــان دادند مرد این که مشکلات معیشتی 
مردم، گرانی و تورم و بخشی از مسائل اقتصادی را در 
حوزه کاری خودشــان در وزارت خانه هایشان بتوانند 
حل کنند نیســتند و قطعاً آقای رئیسی توجه خواهند 
داشــت برخی تغییرات باید به وجــود بیاید تا مردم 
احساس کنند کسی به مطالبات شان پاسخگو است و 

دولت و آقای رئیس جمهور به امور توجه دارند.
وی تاکیــد کــرد: مــا نتوانســتیم از نخبگان و 
اقتصاددانان کشورمان اســتفاده کنیم، امروز می بینیم 
بسیاری از این افراد در گوشه و کنار نگرانند، دغدغه و 
انتظار دارند که از آنها و از فکرشان برای افزایش قدرت 
پولی کشــور استفاده شود. این عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی بیان کرد: آمریکایی ها آمدند 
برجام را از دستور کارشان بعد از جنگ اوکراین خارج 
کردند ما هم آمدیم در اولویت بعدی قرار دادیم، اما ما 
بارهــا به آمریکایی ها و غربی ها علیرغم اینکه بین مان 
دیوار بی اعتمادی وجود داشــت، پیغام فرستادیم که 
از میــز مذاکره فاصله گرفته ایم اما اتاق مذاکره را ترک 
نکرد  ایم، این حرف اول و آخر ما مورد برجام اســت و 
اگر آنها مُصر هستند که من می دانم هستند باید در این 
خصوص اقدام کنند. ما هم علیرغم اینکه آمریکایی ها در 
مسائل داخلی کشورمان دخالت کردند این آمادگی را 
داریم مشروط به این که به واقعیت هایی که وجود دارد 
 توجه کنند و بپذیرند بدعهدی ها مربوط به خودشــان 

است.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی گفت: ما نتوانستیم از نخبگان و اقتصاددانان کشورمان استفاده کنیم، امروز می بینیم بسیاری از این افراد در گوشه و کنار نگرانند، 
دغدغه و انتظار دارند که از آنها و از فکرشان برای افزایش قدرت پولی کشور استفاده شود.

ســرویس سیاسی- ســخنگوی 
کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای 
اسلامی معتقد است که برای تحقق شعار 
»مهار تورم و رشــد تولیــد« باید بخش 
خصوصی به طور جدی احیاء شده و مردم 

به تولید اعتماد کنند.
حســن لطفی درباره راه های تحقق 
شعار سال ۱۴۰۲ مبنی بر »مهار تورم، رشد 
تولید« بیان کرد: چندین سال است که مقام 
معظم رهبری تولید را جزء شعار سال می 
آورند و اســتمرار این بحث به منزله این 
اســت که تولید واقعی در کشــور اتفاق نیفتاده است و یا اینکه اگر اتفاق هم افتاده 

درصد آن پایین بوده است.
وجود موانع در راه تولید باعث افزایش تورم می شود

وی افزود: نبود تولید در کشور و موانعی که در راه تولید وجود دارد باعث شده 
است که تورم افزایش یابد، یعنی به جای اینکه این همه نقدینگی و سرمایه مردم 
به ســمت تولید برود به ســمت سرمایه گذاری در بانک ها، خرید خودرو، خرید 
سکه و ارز و خرید مسکن حرکت کرده است. در صورتی که اگر تولید با آسایش 
صورت بگیرد و مردم خوشبین باشند که سرمایه هایشان را در تولید بگذارند، هیچ 
وقت ســرمایه خود را در بانک نمی برند، اما چون بخش تولید ما ضعیف است و 
کارآمدی لازم را ندارد باعث می شود که مردم حتی کارخانه داری که چندین سال 
سابقه داشته و کار می کرده است، کارخانه اش را تعطیل کرده و بفروشد و پول آن 

را در بانک بگذارد.
نماینده مردم رزن در مجلس شورای اسلامی در رابطه با چگونگی تحقق شعار 
سال ۱۴۰۲ عنوان کرد: من فکر می کنم مجلس مشکلی ندارد، چراکه وظیفه مجلس 
قانونگذاری است و از این نظر نیز قوانین بسیاری داریم و کمبود قانون وجود ندارد 
اما بخش اجرایی با چالش مواجه اســت. یعنی بروکراسی پیچیده و پر پیچ و خم 
اداری به عنوان موانع تولید وجود دارد که چندین سال است در کشور آن را مشاهده 

می کنیم و همچنان هم استمرار دارد.
دولت برای تحقق شعار سال بروکراسی پیچیده اداری را برطرف 

کند
لطفی یادآور شد: مثلا بارها در حوزه انتخابیه خودم با این مشکل مواجه بوده 
ام که تولیدکننده یک بار مجوز و استعلام گرفته و برای دریافت تسهیلات به بانک 
معرفی شده اما بانک نیز یک سری استعلام های خاص خود را دارد و درخواست 
مجوز، اساسنامه و... می کند، بنابراین دولت اگر می خواهد شعار سال تحقق یابد 

اولا باید بروکراسی پیچیده اداری را حل کند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: در ادامه این روند دولت باید هزینه تولید را برای 
تولیدکننده کاهش بدهد؛ تولیدکننده ای که تازه مجوز گرفته و هنوز استقلال مالی 
پیدا نکرده چطور می تواند در اولین روز افتتاح خود مالیات و حق بیمه پرداخت 
کند؟ این دو مورد نیز برای کارگاه هایی که هنوز به استقلال مالی نرسیده اند چالش 

ایجاد می کند.
بازار فروش یکی دیگر از موانع تولید است

سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی موضوع بعدی موانع 
تولید را بازار فروش معرفی و تصریح کرد: الان ما در کشور یک تنظیم گر تولیدات 
نداریم و هیچ مرجعی وجود ندارد که مثلا بگوید چند درصد محصولات کشاورزی 
تولید می شود و چه مقدار در کشور نیاز داریم و چه مقدار باید صادر شود و همچنین 
قیمت آن به چه میزان باشد. همچنین موضوع قاچاق کالا و ارز نیز مطرح است و 
یا برعکس آن مواد اولیه ای که تولیدکننده ها نیاز دارند. بنابراین دولت باید از بنگاه 
داری دست بردارد، چراکه شرکت ها و مجموعه های دولتی مانند شستا، صندوق 
های بازنشستگی، بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی و شرکت های تابعه بانک ها که 
دست اندرکار تولید هستند توان رقابت را از بخش خصوصی گرفته اند و سوال این 
است که در این صورت کدام بخش خصوصی سرمایه گذار می تواند با هلدینگ 
های بانک ها رقابت کند؟ پول مردم در دست بانک است و به راحتی تولید منابع می 
کند، اما تولید آن هم استانداردهای لازم را ندارد، بنابراین مهمترین کار این است که 
دولت و شرکت های دولتی همه با هم باید تولید را به تولیدکننده واقعی واگذار کنند.

لطفی در ادامه عنوان کرد: مثلا در حال حاضر مشکل آرد و نان را - که قوت 
لایموت مردم است- داریم و فرد به بهانه های مختلف مجوز نانوایی گرفته است، 
اما شــاطری بلد نیســت و به این دلیل که سودی ببرد این مجوز را با مغازه به کسی 
که شاطر است اجاره می دهد؛ چرا نباید این مجوز نانوایی را به همان شاطر واقعی 
بدهیم؟ که در غیر این صورت برای اینکه هزینه های خود را تامین کند مجبور شود 

نان بی کیفیت به مردم تحویل دهد؟
برای کنترل تورم باید تولیدات داخلی تقویت شوند

وی تاکید کرد: اگر می خواهیم تورم کنترل شود اولا باید تولیدات داخلی واقعا 
تقویت شود و مردم به تولید اعتماد کنند، همچنین شرکت های دولتی و خصولتی 
و شرکت هایی که به نحوی از انحاء اموال عمومی و انفال در دست آنها است جمع 
شوند. دولت باید عزم خود را جزم کند تا هر چه شرکت دولتی و خصولتی وجود 
دارد را جمــع کرده و از طریق بــورس به مردم واگذار کند و بخش خصوصی به 
طور واقعی احیاء شود.این عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی در پایان گفت: وقتی بخش خصوصی احیاء شده و مردم به تولید اعتماد 
کنند دیگر سرمایه های خود را در بانک نمی گذارند و یا برای خرید ارز، خودرو، 
مسکن و طلا سرمایه گذاری نمی کنند و در این صورت تورم خود به خود کنترل 

خواهد شد.

ســرویس سیاسی-  عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: متأسفانه در ایام 
تعطیــلات و مواقعی که تقاضا برای خرید بلیط هواپیما افزایش می یابد، شــاهد 

گران فروشی هستیم که کمیسیون عمران به این موضوع ورود می کند.
اقبال شاکری د با اشاره به تشدید گران فروشی بلیط پروازهای داخلی در ایام 
نوروز، اظهار داشت: متأسفانه همواره به ویژه در ایام تعطیلات و مواقعی که تقاضا 
برای خرید بلیط هواپیما افزایش می یابد، شاهد گران فروشی بلیط هواپیما هستیم.

وی بیان کرد: افزایش خودسرانه قیمت خدمات عمومی از جمله افزایش نرخ 
بلیط وسایل حمل و نقل عمومی مانند هواپیما چندمین بار است که اتفاق می افتد و 
ما خواستار برخورد با متخلفان هستیم. این موضوع نباید دیگر تکرار شود و نتیجه 

برخورد با متخلفان هم باید رسانه ای و اعلام شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: البته وزیر راه و 
شهرســازی به صراحت و با جدیت اعلام کرد که این افزایش قیمت ها برخلاف 
قانون است و تاکید کرد در موضوع سوءاستفاده از نرخ بلیط هواپیما و گران فروشی 
تعارف نداریم و به ســراغ خاطیان خواهیم رفت. مجلس هم خواستار برخورد با 

گران فروشان بلیط هواپیماست تا این گران فروشی ها دیگر تکرار نشود.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی متذکر شد: ما چندین بار در 
کمیســیون عمران مجلس جلسه گذاشته و به موضوع گرانی بلیط هواپیما ورود 
کردیم و از مسئولان ذیربط خواستیم که این شرایط را کنترل کنند. مجلس مخالف 
گران فروشی است و قطعاً کمیسیون عمران مجلس در اولین جلسه کاری خود این 

موضوع را پیگیری خواهد کرد.
شاکری تاکید کرد: وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
باید جلوی این گران فروشی ها را بگیرند. همچنین در ظرفیت هواپیماها و نحوه 

کیفیت آن هم مسائلی وجود دارد که باید مرتفع شود.

لطفی سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس:

تقویت بخش خصوصی یکی از راه های مهم 
مهار تورم و رشد تولید است

عضو کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد:

ورود مجلس به گران فروشی بلیط هواپیما 
در ایام نوروز

احتمال برکناری وزیر 

۵۵ جسد مومیایی 

طلب از عراق

واکنش سفیر ایران 

بدون سیاست خارجی 

با نصب دوربین ها 

آچارکشی اساسی 

دل نسل ها 

اخبار ویژه ...

خبرگزاری تســنیم نوشت: اخباررســیده از برخی منابع حاکیست که 
احتمال کنارگذاشتن یوسف نوری از وزارت آموزش و پرورش قوّت گرفته 
است. دولت رئیسی پس از ۱۱ سال و در حالی که موضوع رتبه بندی معلّمان 
در دولت های پیشــین معلّق و بدون پیگیری جدی تقریباً مسکوت گذاشته 
شــده بود، این مهم را در ســال ۱۴۰۱ تحقق بخشــید و موضوع را عملیاتی 
کرد. این مسئله اتفاق مهم و شیرینی برای معلّمان بود که با رفع برخی نواقص 
و کاســتی های آن می توانست بهتر و تکمیل تر شــود، امّا بی تدبیری وزارت 
آمــوزش و پرورش در انتهای ســال ۱۴۰۱ در واریــز حقوق معلّمان، باعث 
نارضایتی و گلایه بســیاری از مدرّســان مدارس شــد. پیرو این اتفاق تلخ، 
رئیس جمهور به مســئله ورود و به معاون اوّل دستور داد که موضوع را بدون 
اغماض بررسی و مقصّر ماجرا را شناساسایی و معرفی کنند. معاون اول پس 
از بررسی به رئیس جمهور گزارش داد که مقصر اصلی در این زمینه وزارت 
آموزش و پرورش بوده اســت.  اخبار رسیده حاکیست که رئیس جمهور بر 
ضرورت برخورد جدّی با مقصّران این امر تاکید دارد و احتمال برکناری وزیر 

آموزش و پرورش طی روزهای آینده نیز وجود دارد.

رئیس گروه بررســی صحنه جرم سازمان پزشکی قانونی کشور گفت: 
طبق جدول تعرفه های پزشــکی قانونی هزینه مومیایی کردن بر اساس تعرفه 
ســال ۱۴۰۱ برای هر جســد ۱۰ میلیون تومان است و از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا 
پایان مهر ســال ۱۴۰۱، ۵۵ جسد برای انتقال به خارج از کشور مومیایی شده 
است. البته براساس تعرفه اعلام شده برای سال جاری، هزینه تعرفه مومیایی 
برای کشورهای عراق و افغانستان هفت میلیون تومان به ازای هر جسد است.

»محمد کاظم آل صادق« در گفتگو با برنامه »تحت الخطین« در شــبکه 
»العراقیه الاخباریه« گفت که طبق آمار مقامات عراقی، ۸۰ درصد آب عراق از 
ترکیه و بین ۸ الی ۱۰ درصد آن از ایران می آید. »محمد کاظم آل صادق« سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در عراق گفت که منطقه با بحران خشکسالی مواجه 
اســت و به طور ضمنی تأکید کرد که مشــکل کم آبی عراق ارتباطی به ایران 
ندارد. سفیر ایران در عراق همچنین گفت: »ایران با مشکل کم آبی مواجه است، 
رودی که از شهر اصفهان عبور می کند، کاملا خشکیده است و کشاورزان علیه 
دولت تظاهرات می کنند. در مناطق جنوبی گوسفندان و حیوانات از تشنگی 
تلف می شوند و به برخی روستا ها و مناطق با تانکر، آب رسانی می شود. در کل 
منطقه با بحران خشکسالی مواجه است«. محمد کاظم آل صادق« در خصوص 
طلب مالی ایران از عراق نیز گفت ایران بالغ بر ۱۱ میلیارد دلار از محل فروش 
گاز و برق از عراق طلب دارد. این در حالی اســت که دولت سیزدهم چندی 

پیش اعلام کرد که بدون  برجام طلب ایران از عراق دریافت شده است.

سفیر ایران در انگلیس اقدام فوری مقامات بریتانیا در واکنش به ممانعت 
یک مدرســه دولتی از اقامه نماز دانش اموزان را خواســتار شد. سید مهدی 
حســینی متین در توییتی نوشت: تساهل و ممنوعیت دانش آموزان مسلمان 
از انجــام فعالیت های دینی از جمله نماز به ویژه در ماه مبارک رمضان مطلقاً 
اشتباه و غیرقابل قبول است. انتظار است مقامات بریتانیا فوراً علیه این اقدام 
غیرقانونی و غیرقابل قبول اقدام کنند. بنا بر گزارش رســانه ها، یک مدرســه 
دولتی بریتانیایی در لندن در میان شکایت های والدین خشمگین، مبنی بر اینکه 
فرزندانشان از اقامه نماز های واجب اسلامی در ساعات مدرسه منع می شوند، 
خبرساز شده است. مدرسه جامعه مایکلا در ومبلی پس از این که دانش آموزان 
والدیــن را از چندیــن مورد از این اقدامات مطلع کردند که در آن معلمان در 
تلاشی آشکار برای ممنوع کردن عبادت مسلمانان، نماز خواندن دانش آموزان 

را قطع کردند، متهم به اسلام هراسی آشکار شد.

صــدر عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام بیان کرد: متاســفانه آن 
برخوردی که باید می شــد انجام نگرفت و عربستان احساس کرد افراطیون 
در ایران ســرکار آمدند و به همین خاطر آن ها هم در جهت خصمانه کردن 
رقابت حرکت کردند. در دولت جدید در ابتدا قضایای سیاست خارجی درک 
نمی شــد، ولی به مرور زمان به این نتیجه رسیدند که بدون سیاست خارجی 
نمی شــود مملکت را اداره کرد. من این توافقی را که انجام شــده عمل مثبتی 
می دانم و امیدوار هستم دریچه ای برای گشایش در های سیاست خارجی باشد 
و به طرفی برویم که تعامل با جهان در سیاســت دولت قرار بگیرد تا انشــاالله 
مســائل دیگری هم که داریم حل شــوند.  وی درباره استراتژی ایران درباره 
توافق بین تهران و ریاض گفت: خیلی مشخص است. طبیعتا، چون عربستان 
در بین کشــور های جنوبی خلیج فارس و مخصوصا شورای همکاری نقش 
و نفوذ دارد گسترش رابطه با آن می تواند روی بقیه هم اثر بگذارد. گسترش 
رابطه با شورای همکاری خلیج فارس در جهت منافع ایران است و ما باید در 

همان مسیر حرکت کنیم.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی درمورد اجرای توافق آژانس و ایران 
توضیح داد. رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با اشاره به 
پیشرفت در اجرای توافق ماه گذشته با ایران گفت: ما با نصب دوربین ها شروع 
می کنیم. ما با اتصال مجدد برخی از سیستم های نظارت آنلاین شروع می کنیم. 
وی افزود: شاید چند هفته طول بکشد، اما ما داریم شروع می کنیم. گروسی اضافه 
کرد: این یک تنش زدایی است. ما در حال بازیابی فضا هستیم. ما در حال بازیابی 
نظارتی هستیم که از دست داده بودیم. وی ادامه داد: اوضاع مان تا چند هفته دیگر 

بهتر از ماه های نوامبر، اکتبر، ژانویه، فوریه خواهد بود.

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: تیم اقتصــادی دولت نیاز به 
آچارکشــی اساسی دارد و نیاز اســت اقدامات تیم اقتصادی دولت به خوبی 
رصد و ارزیابی شــود. اردشــیر مطهری با تاکید بر لزوم توجه به کشور های 
منطقه، اظهار داشت: توافق ایران و عربستان اقدام بسیار خوبی بود و تأثیر آن 
را در عرصه سیاسی و اقتصادی مشاهده خواهیم کرد. وی تاکید کرد: ما باید 
سیاســت ارتباط گسترده با کشور های منطقه و همسایه را در سال جدید هم 
مدنظر قرار دهیم، چرا که در تحریم هســتیم و توسعه روابط با همسایگان و 
کشــور های دوست راه مهمی برای خنثی سازی تحریم هاست. نماینده مردم 
گرمسار در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه همه مشکلات ما مربوط 
به تحریم نیست و بخشی از مشکلات ما به سوءمدیریت ها بازمی گردد، گفت: 
به نظر می رسد تیم اقتصادی دولت نیاز به آچارکشی اساسی دارد و نیاز است 

اقدامات تیم اقتصادی دولت به خوبی رصد و ارزیابی شود.

یک فعال سیاسی گفت: نسل فعلی بالاخره روی کار می آید و به سرعت 
خودش را به نسل اداره کشور و مدیران کشور نزدیک می کند و قاعدتا دغدغه 
اصلی شــان دغدغه ســال های ۴۰ و ۵۰ نیست. باید این واقعیت را بپذیریم و 
باب گفتگو را در جایی که می توانیم با این نسل باز کنیم و به سمتی برویم که 

دل نسل های دهه ۷۰ و ۸۰ را به دست بیاوریم.

کشــور ما با 15 و شاید با 17 کشور دنیا هم مرز است، یعنی این که ظرفیت های ما 
بالاست و این ظرفیت بالا را تنها 2 کشور دیگر مانند  چین و روسیه دارند که آنها از 
این موقعیت استفاده کرده اند. البته ما هم تحت عنوان فراکسیون استان های مرزی 
کــه حدود 1۳8 نماینده مجلس در آن حضــور دارند خدمت رئیس جمهور گزارش 
دادیــم و ایشــان هم تاکید کردند که این کار صورت گیــرد و در حال حاضر از این 
ظرفیت استفاده می کنیم یعنی رویکرد ما به سمت کشورهای همسایه و منطقه بود.

 

سرویس سیاســی- رئیس کمیسیون عمران 
مجلس گفت: متاسفانه حوزه مسکن شرایط خوبی 
در لایحه بودجه امسال نداشت و مورد کم لطفی قرار 
گرفته است. یکی از مظاهر این مساله هم این است 
که همانند سال گذشته هیچ اعتباری در لایحه دولت 

برای صندوق ملی مسکن پیش بینی نشده بود.
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیســیون 
عمــران مجلس شــورای اســلامی درخصوص 
چشــم انداز حوزه مسکن در سال ۱۴۰۲ و اعتبارات 
در نظر گرفته شده برای این حوزه و به ویژه صندوق 
ملی مســکن در سال جاری، گفت: متاسفانه حوزه 
مسکن شرایط خوبی در لایحه بودجه امسال نداشت 
و مــورد کم لطفی قرار گرفته اســت. یکی از مظاهر 
این مساله هم این است که همانند سال گذشته هیچ 

اعتباری در لایحه دولت برای صندوق ملی مسکن 
پیش بینی نشــده بود. این در حالی است که به گواه 
کارشناســان و فعالان اقتصادی در حوزه ها و صنایع 
مختلف هیچ برنامه  ای مانند افزایش ســاخت و ساز 
در کشور به ایجاد شغل کمک نخواهد کرد و اجرای 
فرآیند ساخت یک میلیون مسکن در کشور می تواند 
اثــر قابل توجهی در ایجاد شــغل و رونق اقتصادی 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اهمیــت همکاری  بانک ها در 
پرداخت تسهیلات ساخت مســکن، ابراز داشت: 
بانک ها در قانون جهش تولید مسکن، مکلف شدند 
که ۳۶۰ هزار میلیارد تومان در سال اول و با افزایش 
سالانه متناسب با نرخ تورم از محل منابع تسهیلاتی 
خود، به صورت سالیانه بخشی از تسهیلات خود را به 
حوزه مسکن اختصاص دهند اما متاسفانه همکاری 
لازم را در این سال ها نداشتند و امسال نیز مجدداً بر آن 
تاکید کردیم. ضمن اینکه در خصوص عدم همکاری 
بانک ها با قوه قضاییه مکاتبه کردیم و این موضوع در 

حال بررسی و پیگیری است.
رئیس کمیسیون عمران در پاسخ به سوالی در 
رابطه با »افزایش نرخ سود تسهیلات بانکی از ۱۸ به 
۲۳ درصد« و اثری که این مســاله بر مساله ساخت 
مســکن و بازپرداخت اقســاط آن خواهد داشت، 
تصریح کرد: پرداخت تســهیلات با نرخ ۲۳ درصد 
نیز یکی دیگر از چالش های پیش روی مسکن سازی 
در کشور است که اقشــار کم درآمد را در پرداخت 
اقســاط با مشــکل مواجه می کند. در قانون جهش 
تولید مسکن پیش بینی شده تا برای کاهش نرخ سود 

تسهیلات بانکی حوزه مســکن، مابه التفاوت نرخ 
سود تسهیلات بانکی اعلامی توسط بانک مرکزی با 
نرخ سود پلکانی پرداختی به اقشار کم درآمد از محل 
صندوق ملی مسکن پرداخت شود که متاسفانه برای 

این کار منابعی در این صندوق وجود ندارد.
وی ادامــه داد: از ســوی دیگــر برای تکمیل 
زیرســاخت های شــهری از منابع داخل صندوق 
ملی استفاده می شــود و در صورت خالی بودن آن، 
زیرساخت شــهرهای جدید نیز نیمه تمام مانده و 
عملًا ســاختمان ها به مرحله بهره برداری نخواهند 
رســید لذا امیدواریم دولت برای ایــن موارد مهم 

تدابیری اتخاذ کند.
رضایی کوچی در خصوص تدابیر مجلس برای 
کمک به روند ساخت مسکن در کشور، گفت: ما در 
مجلس برای سال جدید مجوز مشارکت را به وزارت 
راه و بانک ها دادیم، به این صورت که موسسات مالی 
و بانکی منابع بیاورند و وزارت راه و شهرسازی نیز 
زمین بیاورد؛ این ها با یکدیگر مشارکت کرده، مسکن 
بسازند و هر مجموعه  ای به اندازه آورده خودش نفع 
ببرد. مثلا ۳۰۰ هزار مســکن می سازند خب این را 
۱۵۰ هزار عــدد بانک بر می دارند و ۱۵۰ هزار عدد 
را وزارت راه و شهرســازی بر می دارد؛ پس از آن به 
صورت اقســاط طولانی مدت به افرادی که جامعه 
هدف هستند و تمکن مالی ندارند، واگذار می کنند. 
همچنین تاکید می کنم که مجلس برای همکاری با 
دولت و وزارت وزارت راه وشهرسازی در ساخت 
خانه های طرح نهضت ملی مســکن آمادگی کامل 

دارد.

رضایی کوچی  :

متاسفانه حوزه مسکن شرایط خوبی در لایحه بودجه امسال نداشت


